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نامه آیت الله سبحانی به قالیباف 
درباره تعطیلی روز »شنبه«

آیت الله سبحانی از مراجع تقلید در نامه ای به محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی نوشت: تعطیلی شنبه بر خلاف قانون اساسی است که می گوید 

تعطیلی هفته روز جمعه است و این عبارت مفید حصر است.
آیت الله ســبحانی از مراجع تقلید نامه ای در خصوص تعطیلی شــنبه ها، به 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی نوشت. به گزارش شفقنا، متن 

نامه به شرح زیر است:
حضور محترم جناب آقای دکتر قالیباف – دام مجده

ریاست محترم مجلس شورای اسلامی
با اهداء سلام و عرض تسلیت بمناسبت ایام اربعین سالار شهیدان علیه السلام

تصدیع می دهد؛ در خبرها آمده است »تعطیلی شنبه مجدداً در مجلس بررسی 
می شود«! علت بازگشت به مجلس چنین بیان شده تعطیلی شنبه به نفع کشور 
و اقتصاد می باشــد و این کار بر اســاس تعطیلات جهانی است تا در مراودات 

جهانی و اقتصادی دچار مشکل نشویم.
نظر جنابعالی و همه نمایندگان مجلس را به امور ذیل جلب می کنم:

۱-آیا مصوبه ای که از طرف شورای نگهبان مردود شمرده شده و نهاد نظارت بر 
مصوبات مجلس نیز آنرا مغایر با مصالح دانسته است و جمعی از مراجع نیز آن 

را نپذیرفته اند چگونه این طرح بار دیگر به مجلس برمی گردد.
۲-در متن خبر تعطیلی روز شــنبه چنین توجیه شده است: تعطیلی شنبه به 

نفع اقتصاد کشور، است. 
این استدلال عجیب است تعطیلی شنبه، یعنی تعطیلی کلیه دستگاه های مولد. 

آیا چنین کاری به نفع اقتصاد کشور است؟!
۳-جمعی که با خارج ارتباط دارند از ۵ درصد از جمعیت کشور فزون تر نیست، 

چگونه یک اکثریت فدای اقلیت شود.
۴-چگونه می توان فرهنگ ملی و دینی را که سابقه هزار و چهارصد سال و اندی 

دارد، با یک قیام و قعود به هم زد؛
۵- محور تنها مسائل اقتصادی نیست.

تعطیلی روز شــنبه، تعطیلی مراکز تحصیلی، دانشگاه ها و مدارس و حوزه ها و 
مراکز پژوهشی را در پی دارد آیا این به نفع کشور است.

۶-از همه گذشــته تعطیلی شــنبه بر خلاف قانون اساسی است که می گوید 
تعطیلی هفته روز جمعه است و این عبارت مفید حصر است. چنانکه دو اصلی 
که که در کنار آن آمده اســت نیز مفید حصر اســت: »زبان فارسی« که زبان 
رسمی کشور است )اصل ۱۵( . آیا می توان عبری را هم به رسمیت شناخت؟! 
پرچم کشــور اســلامی از سه رنگ تشکیل شــده)اصل ۱۸( آیا می توان رنگ 

چهارمی به آن افزود.
اینجانب از حضرتعالی و ســایر نماینــدگان تقاضا می کنم اجازه ندهید چنین 
طرحی بار دیگر وارد کمیسیون های مجلس شود امروز کشور مشکلات فراوانی 

دارد و نباید وقت مجلس را با امثال این مسائل تلف کرد.
قم – جعفر سبحانی

مراجع

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه:
نه قوه قضائیه به تنهایی توان حل همه مشکلات را 

دارد و نه دولت و نه مجلس

معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قوه قضائیه با بیان اینکه جامعه ما 
در شرایط خاص و حساسی به سر می برد، گفت: نه قوه قضائیه به تنهایی توان 
حل همه مشکلات را دارد و نه دولت و نه مجلس. همه با هم افزایی و همکاری 

یکدیگر می توانند به حل مشکلات کشور کمک کنند.
به گزارش ایلنا، اولین نشســت مشترک معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم قوه قضائیه و مجمع مشاوران نمایندگان مجلس شورای اسلامی با هدف 
هم افزایی در کنترل و کاهش آســیب های اجتماعــی و ارتقای دانش حقوقی 

جامعه برگزار شد.
جهانگیر معاون اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم قــوه قضائیه در ابتدای 
سخنان خود ضمن ابراز خرسندی از تشکیل و فعالیت مجمع مشاوران گفت: 
جامعه ما در شــرایط خاص و حساسی به سر می برد، لذا حل مشکلات نیاز به 
یک کار، تلاش و طرح های ویژه دارد؛ به همین دلیل اگر نمایندگان نتوانند در 
بزنگاه ها مشــکلات مردم را تشخیص دهند و برایش برنامه ریزی دقیقی کنند 
خواه ناخواه سازمان ها و دستگاه ها برای حل مشکلات خودشان و مردم مجبور 
می شوند روش های دیگری را انتخاب و اجرایی کنند. یکی از آن روش ها توسل 
به دستورالعمل ها، بخشنامه ها و یا پیشنهاد ایجاد شورا های مختلف در کشور 
و تحت عناوین مختلف اســت. معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه 
قضائیه با تاکید بر اهمیت کارشناســی طرح های ارائه شــده به مجلس عنوان 
کرد: بعضاً طرح هایی که در مجلس مطرح می شود با کارشناسی دقیق و خوبی 
همــراه نبوده و ممکن اســت با تصویب بعضی از ایــن طرح ها جامعه نه تنها 
نتواند از آن بهره مند شــود بلکه ممکن اســت با انبوه مشکلات روبرو شود لذا 
در تصویب طرح ها و لوایح باید ابتدا با نگاه حل مشکلات مردم و کشور از نظر 
کارشناسی های ارائه شده، متقن باشد و اینکه نمایندگان بتوانند لایه های پشت 
هر طرح و لایحه را شناسایی و ببینند در سایه تصویب قانون در این عرصه چه 

بخشی از جامعه بهره مند می شود و چه بخشی از جامعه محروم.
وی به حل مشکلات با اســتاندار های بین المللی اشاره کرد و گفت: برای حل 
مشکلات باید یک نگاه جهانی و یک نگاه سرزمینی داشته باشیم. اولین کاری 
کــه برای هر تصمیم گیری انجام می دهد این اســت که بررســی می کند آیا 
این اقدام ضرورت دارد یا خیر، این ضرورت پنج ویژگی باید داشــته باشــه که 

مهم ترین آن برآورد احتمالی نتایج طرح ها است.
جهانگیر گفت: دومین ویژگی، میزان ریســک پذیری طرح ها برای هر بخشی 

است یعنی میزان ریسک طرح، کدام حوزه ها را در بر می گیرد.
جهانگیر از مجمع مشــاوران خواست در حل مشــکلات کشور نگاه بخشی و 
منطقه ای نداشته باشند و به صورت ملی برای حل مشکلات کل کشور تلاش 
کنند. وی در ایــن خصوص گفت: کنار دغدغه های منطقه ای و حوزه انتخابی 
نمایندگان بیایید با نگاه ملی در ســطح کلان طرح های کوتاه مدت و اجرایی را 
پیشنهاد دهید که بخش زیادی از جامعه را در بر بگیرد. این معاونت هم آمادگی 

دارد تا در کنار این مجمع برای حل مشکلات مردم و کشور تلاش کند.
جهانگیر به مشارکت نهاد های مردمی با قوه قضائیه اشاره کرد و گفت: در مورد 
مشــارکت های مردمی و سند تحول قضایی نیز قوه قضائیه با نهاد های مردمی 
مشارکت خوبی دارد، اما در کنار این دستورالعمل ها و سامانه های مشارکتی باید 

مطالبه گری تا اخذ نتیجه و اثربخشی هم وجود داشته باشد.

عدلیه

واکنش مجلس به ادعای دولتمردان 
سابق درباره حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی

پیرو اظهارنظرهای غلط پیرامون حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
روابط عمومی مجلس شورای اسلامی توضیحاتی ارائه کرد. 
بــه گزارش روابط عمومی مجلس شــورای اســلامی، در 
روزهای اخیر طــی اظهارنظرهایی درباره حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی ادعاهای خلاف واقع به مجلس شــورای اســلامی 
نسبت داده شده و متأسفانه برخی رسانه ها نیز این ادعاها 
را بازنشر کرده اند. موضوع حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی که علاوه 
بر رانت ها و فســادهایی که ایجاد کرده بود، نه تنها جلوی 
گرانی کالاهای اساســی را نگرفت، بلکــه در برخی اقلام 
قیمت کالاهای اساسی حتی بیشــتر از میزان تورم سایر 
کالاها گران شده بود، مورد تایید دولت سیزدهم و مجلس 
بود؛ اما اختلاف نظر در شیوه اجرا بود. اهمیت مدیریت این 
ارز تا آنجا بود که رهبر معظم انقلاب در شــهریور ۱۴۰۲ 
»حذف ارز ترجیحی« را »کار لازم« توصیف کرده و تأکید 
کرده بودند که »باید به صورت روشن، علت این کار و فواید 
و آثار آن برای مردم تبیین می شــد.« با این حال مســئله 
اصلی این بود که شــیوه اجرای حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
نباید به ســفره و معیشت مردم فشار بیش از گذشته وارد 
می کرد و به همین دلیل برخلاف ادعاهای خلاف واقعی که 
در این باره مطرح می شود، مجلس یازدهم نه تنها دولت را 
مکلف به حذف این ارز نکرد بلکه حذف آن را »مشروط« به 

حمایت از معیشت و قدرت خرید مردم کرده بود.
با این حال دولت سیزدهم در جریان لایحه بودجه ۱۴۰۱ 
اقدام به حذف ارز ترجیحی ۴۲۰۰ تومانی کرده بود و هیچ 
پیش شرط و زیرســاختی نیز برای آن در نظر نگرفته بود 
ولی در بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۱ در مجلس، نمایندگان 
بــا حــذف ارز ترجیحی به صــورت اجبــاری و تکلیفی 
مخالفت کرده و حذف آن را »مشــروط به اجرای کالابرگ 
الکترونیک« براساس قیمت های شهریور ۱۴۰۰ کردند؛ اما 

متأسفانه این قانون اجرا نشد.
در جزء یک بند »ص« تبصره یک قانون بودجه ۱۴۰۱ آمده 
بود: »به دولت اجازه داده می شود در سال ۱۴۰۱ تا معادل 
ســقف ردیف )۱۸( جدول مصارف تبصره )۱۴( این قانون 
را از طریــق تأمین منابع مابه التفــاوت ارز ترجیحی برای 
واردات کالاهای اساسی، دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی 
اختصاص دهد. چنانچه دولت قصد دارد کالایی را از سبد 
ارز ترجیحی حذف نماید باید قبلًا ترتیبات قانونی جبران 
زیان رفاه مصرف کننده برای کالاهای اساســی را از طرق 
کالابرگ الکترونیکی و در امور پزشکی از طریق بیمه ها و به 
طرق جایگزین مطمئن به انجام رسانده باشد به طوری که 
افراد بتوانند این کالاها و خدمات را به نرخ پایان شــهریور 
۱۴۰۰ و در سقف سهمیه تعیین شده تهیه کنند«. به این 
ترتیب با توجه به عدم اجرای طرح کالابرگ، در اردیبهشت 
۱۴۰۱، ارز ترجیحی نباید حذف می شــد اما متأسفانه این 
کار برخلاف قانون مصوب مجلس انجام شــد. درحالی که 
مفاد قانون بودجه ۱۴۰۱ در دسترس همگان قرار دارد، از 
رسانه های محترم انتظار می رود، پیش از انتشار ادعاهایی 
که با اهداف سیاسی و تخریب مجلس موفق یازدهم مطرح 

می شوند را صحت سنجی کنند.

پیش بینی یک نماینده مجلس 
از عملکرد دولت چهاردهم

نماینده مردند در مجلس شــورای اسلامی گفت: وزرا قول 
دادند به حل مشکلات موجود کمک کنند. فکر و تحلیل من 
این است که دولت چهاردهم به جد به دنبال حل مشکلات 
مردم است. عزت الله حبیب زاده در گفت وگو با ایلنا، درباره 
شــکل گیری دولت چهاردهم پــس از رأی اعتماد وزرای 
پیشــنهادی دولت در صحن مجلس و اعتماد نمایندگان 
به تمامی وزرای معرفی شده از سوی رئیس جمهور گفت: 
توجه داشتید که آقای پزشکیان در مجلس صحبتی کرد 
رهبــری هم در دیدار با نماینــدگان فرمودند که به دولت 
چهاردهم کمک کنید و اتحاد و انســجام داشته باشید که 

الحمدالله همه وزرای پیشنهادی رأی آوردند.
نماینده مرند در مجلس شــورای اسلامی تاکید کرد: بعد 
از تعطیــلات ما نمایندگان هم بــه مجلس بازمی گردیم و 
مشکلات مردم را پیگیری می کنیم. وزرا هم قول دادند در 
حوزه اقتصادی، کشاورزی و مسائلی همچون ناترازی برق 
به حل مشکلات موجود کمک کنند. فکر و تحلیل من این 
اســت که دولت چهاردهم به جد به دنبال حل مشکلات 
مردم اســت. حبیب زاده درباره این که گفته می شــود در 
مجلس عقلانیتی شکل گرفته و به دور از تندروی به همه 
وزرای پیشــنهادی رأی داده شــد، گفت: رأی نمایندگان 
نشان داد که مجلس و دولت همدل هستند و قوای مقننه، 
مجریه و قضائیه با هم سعی در حل مشکلات موجود دارند، 
همه ما زیر چتر رهبری هســتیم و بــا تمام توان هم باید 
مشــکلات مردم را با اتحاد و یکدستی حل کنیم و هم در 
جوامع بین المللی  حرف خودمان را بزنیم چراکه در کشور 

انسامی پیدا شده است.

اولین واکنش معاون سیاسی دفتر 
رئیس جمهور پس از انتصاب

مهدی ســنایی که با دستور پزشــکیان به عنوان معاون 
سیاســی دفتر رئیس جمهور منصوب شده است با انتشار 
پیامی در شــبکه اجتماعی به این انتصاب واکنش نشان 

داد.
مهدی سنایی، در شبکه اجتماعی نوشت: »هفته گذشته 
پس از دیدار با آقای دکتر پزشکیان رئیس جمهور محترم 
و تاکیدات ایشــان، با وجود تمایــل قلبی برای ماندن در 
فضای علمی و دانشــگاهی مسئولیت معاونت سیاسی را 
پذیرفتم. علیرغم آگاهی نســبت به دشواری هایی که در 
این مســیر وجود دارد، با توجه به شــرایط کشور، کمک 
همگان به دولت برای دستیابی به موفقیت را یک ضرورت 

ملی می دانم. 
امیــدوارم علاوه بر مســاعدت به تحقق اهــداف دولت 
چهاردهم در سیاســت داخلی و خارجی به ارتباط میان 
نخبگان علمی و سیاسی کشور و رئیس جمهور نیز کمک 
نمایم. از اعتماد و حسن نظر رئیس جمهور و آقای دکتر 

حاج میرزایی سپاسگزارم.«

واکنش آذری جهرمی 
به بازداشت مدیر تلگرام

وزیر پیشین ارتباطات به دستگیری پاول دروف در فرانسه 
واکنش نشان داد. 

محمدجواد آذری جهرمی با انتشــار تصاویری از عناوین 
اتهامی مدیر شبکه تلگرام در دستگاه قضایی ایران نوشت: 
»آن اتهامی که امروز علیه آقای دوروف در دستگاه قضایی 
فرانســه طرح شــده است، چند ســال پیش در دستگاه 

قضایی ایران مطرح شد.
احتمالا حکم بازپرس ایرانی پرونده برای قضات فرانسوی 

آموزنده خواهد بود.«

مجلس

سوشیال

یک فعال سیاســی اصلاح طلب، گفت: 
آشــتی ملی خیلی فراتر از وفاق دولت 
را  اقشار جامعه  است؛ آشتی ملی همه 
اقشار  در  واگرایی  نوعی  برمی گیرد.  در 
این سالیان پیدا شده  مختلف در طول 
است که کانون آن مربوط به نسل جدید 
است که نسل زد و آلفا خوانده می شوند.

غلامرضا ظریفیان، اســتاد دانشــگاه و فعال 
سیاســی اصلاح طلب در گفت وگــو با ایلنا، 
در رابطه با تشکیل کابینه دولت وفاق ملی، 
گفت: مهم ترین گزاره آقای پزشکیان قبل از 
پیــروزی در عرصه انتخابات تاکید بر عدالت 
بود و خیلــی روی آن تاکید دارند. ایشــان 
معتقد اســت که باید به یــک نظام عادلانه 
برگردیــم. مهم ترین موضوع ایشــان بعد از 
عدالت، بحــث وفاق به منظــور همکاری و 
بهره گیری از جناح های مختلف کشــور در 
عرصه حکمرانی اســت، البته بــا این تاکید 
کــه بهره گیری باید از نیروهایی پاکدســت 
و کارآمــد باشــد و در عین حــال علاوه بر 
کارگزاران گذشته، از جوانان، اقوام، مذاهب 
و زنان هــم که مورد تبعیض واقع شــدند، 
استفاده شــود. این چهارچوب نظری آقای 

پزشکیان است.
تلاش پزشکیان برای انتخاب مطلوب 
وی با بیان اینکه پزشــکیان بعد از پیروزی 
و موفقیت باز موضوع وفــاق را مطرح کرد، 
ادامه داد: کارگروه هایی را تشکیل دادند که 
با همین نگاه بتوانند کارگزاران مناســب را 
انتخاب کنند. همه ما می دانیم مناسباتی در 
کشور اســت که نوع قواعد بر نحوه گزینش 
کارگزاران در کشــور و قوانینــی که بر آن 
حاکم اســت را تعیین می کند. در سال های 
اخیــر دیدیم کــه انتخاب مســئولیت های 
حســاس با چه فرایندها و محدودیت هایی 
روبرو اســت، از این جهت آقای پزشــکیان 
تــلاش کردند که در حد مقــدور و با توجه 

بــه این الزامــات از نیروهــای کارآمد و در 
عین حال از جوانان و زنان اســتفاده کنند. 
تلاش کردند که به ســمت انتخاب مطلوب 
حرکت کنند ولی قواعد و شرایط این اجازه 
را به دولت نمی دهد که از همه ظرفیت های 
مطلوب استفاده کند. بنابراین به سمت اقدام 
و انتخــاب گزینه مطلوب رفتنــد. افرادی را 
انتخاب کردند که این امــکان را دارند تا از 
کریدورهای گزینشِ صلاحیت ها عبور کنند. 
رییس جمهور نه زمان داشــت نه دستش باز 
بود تا تمام اشخاصی که در کابینه می خواهد 

را انتخاب کند.
انتخاب کابینه ای با یک نگاه ملی

نه صرفا جریانی 
این استاد دانشــگاه در پاسخ به این پرسش 
که پزشــکیان چگونه به این ترکیب کابینه 
رســیده اســت، تصریح کرد: طبیعتــاً باید 
هماهنگی هایــی را با مراکــز مختلف انجام 
می دادند. مجلس هم انتظاراتی داشــت. ما 
تلاش کردیم با یک نگاه ملی نه صرفاً جریانی 
به سمت انتخاب افراد برویم. کابینه وفاق ملی 
حاصل همین تلاش ها بود، کابینه ای که در 
مجموع از دیدگاه من نمره قبولی می گیرد. 
شــاید برخی از انتخاب ها مطلوب نباشــد و 
شــاید برخی انتخاب ها مقدور نباشد به یک 
معنی انتخابی باشــد که برای رییس جمهور 
الزام ایجــاد کرده اســت. در میانگین، این 
کابینه قابل قبول است. مجلس هم علیرغم 
دیدگاه هایــی که در آن حاضر هســتند و با 
اقتضائاتی که برای مجلس پیش آمد، نهایتاً 
حداکثر همــکاری و همراهی را انجام داد و 
دولت موفق شــد در این فرصت کم کابینه 
خود را به شکل حداکثری داشته باشد. این 
کابینه از نظر زمان و از نظر اختیاراتی که در 
گذشته رئیس جمهور داشت، باید دیده شود 

و غیر از این امکان پذیر نبود . 
وی در پاسخ به این ســوال که اولویت های 

وزرات خانه ها نســبت به معضلات کشور چه 
خواهد بود، گفت: وزرا در مجلس برنامه هایی 
ارائــه دادند که یک برنامــه  ی کلی و کلان 
معطوف به دوره ۴ ســاله آن ها بود. بخش از 
برنامه های وزرا در حوزه تخصصی مشــخص 
شده اســت. ما یک شرایط موجود داریم که 
این شــرایط موجود چالش های جدی را در 
هر عرصه ای مثــل وزرات آموزش و پرورش 
و وزارت رفــاه دارد. چالش هــای دولــت از 
نوع مبرم آن اســت؛ در هر وزارتخانه ای این 
چالش ها احصا شده اســت در کوتاه مدت و 
ظرف سه تا چهار ماه باید به این چالش ها در 
حدی که ممکن و مقدور است، بپردازند و از 
آن عبور کنند. در هر وزارتخانه ای یک سری 
برنامه های میان مدتی وجود دارد که بخشی 
از آن شــاید ادامه برنامه های گذشته باشد 
و یک بخشــی از آن هــم تکمیل کردن آن 
برنامه ها باشد. در حال حاضر ما با اولویت ها 

جدی روبه رو هستیم. 
اهمیت سروسامان داد
به مناسبت بین المللی

ظریفیان در پاســخ به این پرسش که دولت 
برای حل ناترازی ها چــه اقداماتی باید انجام 
دهد، تصریح کرد: دولت با ۷۰۰ همت کسری 
بودجه رو به رو اســت. ما با این کسری بودجه 
در بخش کارگــری، همسان ســازی حقوق 
بازنشســتگان، کارمندان کنونی و کشاورزان 
طرف هستیم. دولت باید بخش اقتصادی آن 
را برطــرف کند. بیکاری و مهاجرت نیروها از 
مسائل اساسی اقتصاد است که حل نمی شود 
مگر بــا یک اولویت جدی تر که آن مســئله 
ارتباط جهانی ما اســت و ما اگر در این یکی 
دو سال مناسبات بین المللی خودمان را سر و 
سامان ندهیم و از آن شکل تشنجی و تنشی 
خارج نکنیم، دولت به مشــکل خواهد خورد 
چون اقتصاد ما با مســئله جهانی پیوند دارد. 
این دو از ضرورت های دولت است و می طلبد 

که دولت در عرصه فرماندهی اقتصادی بتواند 
یک همگرایی جدی را ایجاد کند.

ارتقا اعتماد اجتماعی در وزرات کشور
این اســتاد دانشــگاه بیان کرد: ما در وزارت 
کشــور به ویژه در بخش معاونت اجتماعی، 
مســئله اعتماد اجتماعی را داریم که بحثی 
جدی اســت. دولت ها به دلایل عدیده ای به 
لحاظ اعتمــاد اجتماعی آســیب دیده اند و 
می بینیم که در جامعه نســبت به حکمرانی 
بی اعتمــادی جــدی دارد و ایــن از جمله 
کارهای بسیار مبرمی است که وزارت کشور 
و دســتگاه های مرتبط با آن باید این موضوع 
را بــه گونه ای برنامه ریــزی کنند که بتوانند 
اعتمــاد اجتماعی را تا حد زیادی ارتقا دهند. 
بخش زیــادی از این اعتماد اجتماعی مربوط 
به رفع مســائل اقتصادی، مناسبات خارجی 
و برخی از مســائل فرهنگی است که در آن 
هم مســائل عدیده ای وجود دارد. اینترنت از 
مســائلی است که فراروی مســائل فرهنگی 
قرار دارد، بایــد اولویت هایی برای دولت قرار 
دهیم تا بتواند ظرف دو ســال گام هایی را در 
جهت بهبــود وضعیت اقتصادی و پیش بینی 
پذیر کردن اقتصاد کشــور بردارد و در عرصه 
سیاســت خارجی اقداماتی را برای پیوندهای 
عمیق تر با جهان و تعمیق مناســبات جهانی 
انجام دهد. در سیاســت خارجی باید فضای 

همگرایی منطقه ای را ایجاد کنیم.
آشتی ملی فراتر از وفاق دولت 

وی در پاســخ به این ســوال کــه آیا دولت 
چهاردهم امکان ایجاد آشــتی ملی را خواهد 
داشت، گفت: از بخش زنان، جوانان و اقلیت ها 
نتوانستیم در کابینه نمره قابل قبولی داشته 
باشیم، این کار را باید در بخش میانی مدیریت 
کشــور انجام دهیم. ما نزدیک ۲۷ هزار پست 
مهم در کشــور داریم و نزدیک به ۱۵۰ هزار 
پســت دولتی داریم، در این پست های مهم 
باید نقش جوانان، زنان و اقوام به شکل جدی 
دیده شود. آشــتی ملی خیلی فراتر از وفاق 
دولت اســت آشــتی ملی همه اقشار جامعه 
را در برمی گیرد ما در ســه عرصه اقتصادی، 
فرهنگــی و اجتماعی، دســتگاه های زیادی 
همچــون وزارت ارشــاد و کشــور داریم که 
می توانند نقش بسیار مهمی را داشته باشند. 
ظریفیان خاطرنشــان کرد: نوعی واگرایی در 
اقشار مختلف در طول این سالیان پیدا شده 
اســت که کانون آن مربوط به نســل جدید 
اســت که نســل زد و آلفا خوانده می شوند. 
باید بررسی شود؛ همه دستگاه ها باید کمک 
کنند تا شــاخص های واگرایــی و همگرایی 
شناسایی شــود و به وسیله آن متوجه شوند 
که چگونه می شود این واگرایی نسلی، مسئله 
زنان و احزابی که به حاشــیه رانده شــدند را 
حل کرد که باید با این شــاخص ها، زمینه  و 
مقدمات آن را فراهم کنند و بعد آن آشــتی 
ملی که بخشی از آن سیاسی و بخش دیگر آن 
فرهنگی و اجتماعی است را بررسی کنند که 
 شاید یک پروسه ۲ ساله باشد تا ثمره خودش 

را نشان دهد.

رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه فســاد 
یکی از مسائلی است که ساری است و 
چنانچه جلوی آن گرفته نشود، می تواند 
کند، گفت:  به بخش های دیگر سرایت 
مأموریت  فســاد،  با  مبارزه  مسیر  در 
دستگاه قضا و سازمان بازرسی و سایر 
بخش ها و دستگاه های ذیربط و به طور 

ویژه خودِ دولت، بسیار خطیر است.
به گــزارش مرکــز رســانه قــوه قضائیه، 
اژه ای  والمســلمین محسنی  حجت الاسلام 
دیروز )دوشنبه( طی ســخنانی در نشست 
شــورای عالی قوه قضائیه، ضمن اشــاره به 
برگزاری باشــکوه مراســم اربعین حسینی، 
اظهار کرد: خداوند را شاکریم که امسال نیز 
همچون سنوات گذشته و حتی باشکوه تر و 
پرمحتواتر از قبل، »حُبُّ الحُسَینِ یجَمَعُنا« 
به معنای واقعی کلمه، در اربعین حســینی 

تحقق یافت. 
رئیس قوه قضائیه با گرامیداشت مجدد هفته 
دولت و یاد و خاطره شهیدان رجایی، باهنر 
و رئیســی و کلیه شــهدای انقلاب اسلامی 
از جملــه شــهدایی از دســتگاه قضا که در 
شــهریور ماه به فیض شــهادت نائل آمدند 
بویژه شهیدان قدوســی و لاجوردی، گفت: 
دولت چهاردهم با رأی اعتمادی کم سابقه و 
شاید بی سابقه از ناحیه نمایندگان مجلس، 
کار خود را آغاز کرده است؛ بر همین اساس 
امیدواریم این دولت هرچه سریعتر با تثبیت 
موضوعات و احیاناً انجام تغییراتی که مدنظر 
دارد، امور روز را به پیش ببرد و برای مسائل 
میان مدت و بلندمدت برنامه ریزی کند. قوه 
قضائیه نیز همانطور که مکرر تاکید کرده ایم، 

در ضمنِ رعایت موازین قانونی و رعایت اصل 
پرهیز از دخالت در کار یکدیگر، آماده است 
در کنار دولت باشــد تا امور کشور و مردم به 

بهترین نحو ممکن به پیش بروند.
رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به مقوله فساد 
و ابعاد آن، اظهار کرد: فساد یکی از مسائلی 
است که ساری است و در هر ساحتی، چنانچه 
جلوی آن گرفته نشود، می تواند به بخش های 
دیگر سرایت کند؛ مقام معظم رهبری مکرراً 
نسبت به مسئله فساد طی سال ها و دهه های 
گذشته هشــدار داده اند؛ دولت ها نیز به این 
موضوع توجهاتی داشته اند؛ علی ایحال امید 
داریم در دولــت چهاردهم با کمک یکدیگر 
و همــت مضاعف بتوانیــم در جلوگیری از 

شکل گیری و شیوع فساد توفیق پیدا کنیم.
اژه ای در ادامه یادآور شــد: در این مســیر، 
مأموریت دســتگاه قضا و ســازمان بازرسی 
و سایر بخش ها و دســتگاه های ذیربط و به 
طور ویژه خودِ دولت، بسیار خطیر است. باید 
توجه داشت که وقتی فسادی ایجاد می شود، 
ممکن است برخورد با آن هزینه هایی داشته 
باشد؛ بنابراین باید تمام توان خود را مصروف 
کنیم که از شکل گیری فساد جلوگیری شود.
وی با تاکید بر اینکه مقصود از فســاد، صرفاً 
منحصر به فســاد اقتصادی نیســت، گفت: 
بلکه منظور ما، زدودن و ســد کردن مسیر 
شکل گیری کلیه مظاهر فساد در ساحت های 
مختلــف از جمله ســاحت های فرهنگی و 
غیرفرهنگی است؛ البته قدر مسلم، در بحث 
مقابله با فساد اقتصادی نیز تاکیدات مؤکد و 

ویژه ای داریم.
قاضی القضات در ادامه ضمن اشاره به نقش 

و کارکرد حراســت مجموعه ها و دستگاه ها 
در امر خطیر شناسایی فساد و مقابله با آن، 
گفت: یکی از انگیزه ها و علل شــکل گیری 
بخش حراســت در مجموعه ها و دستگاه ها، 
همین مقوله شناســایی فساد و مقابله با آن 
اســت؛ فلذا حراست ها باید بیش از پیش در 
این امر خطیر فعال باشــند. بار دیگر تاکید 
می کنیم که قــوه قضائیه در کنــار دولت، 
بیش از گذشــته نسبت به مبحث شناسایی 
بســتر های فســاد و مبارزه با آن، اهتمام و 

جدیت خواهد داشت.
رئیس دستگاه قضا در ادامه بیان داشت: بعضاً 
برخی افراد و تشــکل ها، نامه ای را خطاب به 
اینجانب مرقــوم و مکتوب می کنند، اما این 
نامه را بجای اینکه برای من یا روابط عمومی 
قوه قضائیه ارســال کنند، در فضای مجازی 
نشــر می دهند؛ اینجانب ضمن قدردانی از 
افراد و تشــکل هایی که نقطــه نظرات خود 
در مورد عدلیه را با دستگاه قضا به اشتراک 

میگذارند، تاکیــد دارم که این قبیل نامه ها 
و مرقومه ها را در همــان زمان نگارش برای 
روابط عمومی قوه قضائیه هم ارسال کنید تا 
بتوانیم آن ها را هر چه سریعتر مورد بررسی 
و پیگیری قرار دهیم. رئیس عدلیه در ادامه 
خطاب به مرکز رسانه قوه قضائیه تاکید کرد 
که در قبال صفحات و حســاب های کاربری 
مجــازی که خود را منتســب به رئیس قوه 
قضائیه می کنند، اما هیچگونه تعلقی به وی و 
قوه قضائیه ندارند، مکرراً و به شیوه هنرمندانه 

برای مردم اطلاع رسانی کند.
قاضی القضــات ایــن را هم گفــت که بعضاً 
عده ای مبادرت به جعــل عنوان می کنند و 
به اســم رئیس قوه قضائیه و یا سایر مقامات 
و مســئولان قضایی، نامه ای جعلی را برای 
بخش هــای مختلــف ارســال می کنند؛ در 
این رابطه نیز باید اطلاع رســانی مســتمر و 
هوشــمندانه صورت گیرد تا جلوی عناصر 

جاعل و سوءاستفاده کننده گرفته شود.

ظریفیان تشریح کرد

آشتی ملی فراتر از وفاق دولت 

در نشست شورای  عالی قوه قضائیه مطرح شد

تاکید قاضی القضات بر امر مبارزه با مظاهر مختلف فساد

دبیرکل و جانشین دبیرکل حزب نگاه نو 
انتخاب شدند

اعضای شورای مرکزی حزب نگاه نو به اتفاق آرا، خشایار نادی را به عنوان 
دبیرکل و سیده ناهید کریمی را به عنوان جانشین دبیرکل برگزیدند.

به گزارش ایلنا، اولین جلسه شورای مرکزی حزب نگاه نو ۵شنبه ۲۵ مرداد 
۱۴۰۳ برگزار شــد و طی آن اعضای شــورای مرکزی به اتفاق آرا، خشایار 
نادی را به عنوان دبیرکل و سیده ناهید کریمی را به عنوان جانشین دبیرکل 
برگزیدند. خشــایار نادی دارای تحصیلات معماری بوده و سابقه حضور در 
شهرداری تهران، نهاد ریاســت جمهوری و وزارت راه و شهرسازی را دارد 
و ســیده ناهید کریمی با مدرک دکترای مدیریــت تکنولوژی و مهندس 
کامپیوتر، دارای سوابق ریاست خانه مطبوعات شهرستان های استان تهران 

و تدریس در دانشگاه است.

احزاب

سخنگوی حزب اعتدال و توسعه، تاکید 
 FATF موضوع  به  پرداختن  فقط  کرد: 
در حوزه سیاست خارجی یا پرداختن به 
موضوع گشت ارشاد توقع مردم نیست. 
انتظارات بسیار وسیع تر و گسترده تر 

است. 
جواد هروی سخنگوی حزب اعتدال و توسعه، 
با اشــاره به اولویت هایی که دولت چهاردهم 
در حوزه های سیاســی، اقتصادی و فرهنگی 
باید در دســتورکار خود قرار دهد، بیان کرد: 
جامعه پس از این  تحولات نسبت به توقعات 
خود، حساسیت خود را بالاتر برده است. شاید 
مهم ترین مسئله ای که دولت چهاردهم با آن 
روبه رو خواهد بود توقعی اســت که در مردم 
ایجاد شده است. انتظارات مردم چه در عرصه 
سیاســت داخلی و چه در حوزه سیاست های 

اقتصادی و معیشــتی و چــه در بحث برون 
رفت از بحران های  فرهنگی بالاتر رفته است. 
همچنان که باید در عرصه سیاســت خارجی 
برای بازگردانــدن FATF و احیای برجام و 
بحث رفع تحریم ها اقدامات بایسته ای را انجام 
دهد. سخنگوی حزب اعتدال و توسعه تصریح 
کرد: دولت آقای پزشکیان بایستی که بتواند 
بر اســاس ساز و کاری که طراحی مي کند به 
این مطالبات پاسخ دهد. آنچه که مطرح شد 
این بود که تمام مدیریت ها و مسئولیت ها در 
بدنه دولت به کارشناسان صاحب نظر واگذار 
خواهد شد. با این شیوه و روش مي توان خیلی 

از مشکلات را برطرف کرد. 
وی تاکید کرد: دولت چهاردهم راه سختی را 
پیش روی خود دارد به جهت اینکه بتواند هم 
به وعده های خود عمل کند و هم جامعه را از 
وضعیتی که گرفتار شده است، نجات دهد. در 
عرصه فرهنگی همیشه آنچه که خمورد بحث 
بوده موضوع گشت ارشاد بوده است. درحالی 
که بدنه کشور و نظام پر از آسیب هایی است 
که در عرصــه آموزش و مباحــث مرتبط با 
جوانــان وجود دارد. امــروز در حوزه نظارت 
بر رفتار کــودکان و جوانان و مباحثی از این 
دســت کارهای عظیمی را پیــش رو داریم 

و بایــد برنامه های جــدی را در جهت ترمیم 
آسیب های فرهنگی در جامعه پیگیری کنیم.

 FATF وی افزود: فقط پرداختن به موضوع
در حوزه سیاســت خارجی یــا پرداختن به 
موضوع گشــت ارشــاد توقع مردم نیســت. 
انتظارات بسیار وسیع تر و گسترده تر است. 
امیدوار هســتیم که دولــت چهاردهم بتواند 
بر اســاس یک رویکرد واقع بینانه نسبت به 
شرایط جهانی موقعیت خود را پیدا کند. وی 
خاطرنشــان کرد: انتظار ما این است که این 
دولت از مظاهر آرمانی و شعار فاصله گرفته و 
به مرز عمل وارد شود. این امر نیاز به مراقبت 
دارد. دولت چهاردهم باید مراقب باشــد که 
فریــب و نگرش های فریبکارانه و حرکت های 
عــوام فریبانه یا نگرش های پوپولیســتی در 

شریان دستگاه ها و دولت ما ایجاد نشود.

جواد هروی خطاب به پزشکیان:

مراقب نگرش های فریبکارانه باشید


